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EZERÉVES KIRÁLYNÉ
Ezer éve született Anasztázia, kijevi hercegnő, a Tihanyi
Apátságot megalapító I. András király felesége. A királyi
párnak köszönhetjük, hogy Tihany évszázadokon át
megmaradt a magyar kereszténység és királyság egyik ikonikus
helyszínének. Az évforduló alkalmából Anasztázia emlékére
egy krími hársfát ültettek az apátság melletti Pünkösdi
ligetben.

Az Ukrajnából a háború elől menekült, és már magyaroroszágon
tanuló általános iskolás diákok jelenlétében tartottak megemlé-
kezést az apátsági templomban. Grexa Liliána, az Országgyűlés
ukrán nemzetiségi szószólója, Mihályi Jeromos perjel és Tósoki
Imre polgármester idézte fel a két nép közös történelmét.

A Tihanyi Bencés Apátság védőszentje, Szent Ányos püspök ün-
nepén november 17-én tartották a megemlékezést, amely után a résztvevők közösen elültettek egy krími hársfát a királyné emlé-

kére. Anasztázia nagy valószínűséggel Tihanyban került örök nyu-
galomra, legalábbis ezt támasztják alá a Királykriptában  folyó
régészeti és antropológiai kutatások. 

- A fa törzse a magyarok és az európai népek összetartozását
jelképezi, lombkoronája pedig közös történelmünk szétválasztha-
tatlan és eltéphetetlen szövetét. Gyarapodjon, növekedjék tovább
békében, biztonságban – mondta beszédében Tósoki Imre.

A megemlékezés I. András király és Anasztázia királyné szob-
rának megkoszorúzásával zárult.
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Tekintettel arra, hogy Anasztázia kijevi hercegnő, magyar ki-
rályné születésének 1000 éves évfordulója idén van, azzal a meg-
kereséssel szeretnék élni, hogy közösen állítsunk méltó emléket
ennek az eseménynek, mely a magyar és az ukrán történelmet
összekapcsolja.

Arra gondoltunk a magyarországi ukrán közösségen belül,
amennyiben Önök is nyitottak rá, hogy egy közös faültetéssel
és/vagy akár egy terület „Anasztázia hercegnő (vagy királyné) liget”
elnevezésével emlékezhetnénk meg az ezeréves kapcsolódásról.

TŰZIFA A 
RÁSZORULÓKNAK
Tihany ebben az évben is sikeresen pályázott

a települési önkormányzatok számára kiírt

szociális célú tüzelőanyag vásárláshoz

kapcsolódó támogatási programon. 58 erdei

köbméter keménylombos tűzifát oszthat szét

az önkormányzat, amelyhez biztosítania kell a

megfelelő önrészt is.

A szociális bizottság a novemberi ülésén elbí-
rálta a tűzifa támogatás iránt beérkezett kérel-
meket, a döntés értelmében a jogosultak legké-
sőbb 2024. február 15-ig megkapják a tűzifát.

A tűzifa támogatásra azok a családok jogosul-
tak, ahol az egy főre jutó havi jövedelem nem ha-
ladja meg az öregségi nyugdíj legkisebb össze-
gének a 450 százalékát. Jogosult a gyermekét
egyedül nevelő szülő, ahol fogyatékos vagy tar-
tósan és súlyos beteg személy él, illetve ahol az
egyedül élő esetében a havi jövedelem nem ha-
ladja meg az öregségi nyugdíj mindenkori legki-
sebb összegének 550 százalékát.

A megnövekedett érdeklődés miatt az elfoga-
dott önkormányzati rendelet értelmében a tűzifa
támogatás mértéke várhatóan háztartásonként
legfeljebb 3 erdei köbméter lehet. 
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AJÁNDÉKCSOMAGOK

A település önkormányzata, folytatva a hagyományt, ebben az évben is karácsonyi
csomaggal kedveskedik minden Tihanyban állandó lakcímmel rendelkező, és az év
végéig a 65. életévét betöltő lakosnak. A 290 csomagot, amelyek elsősorban az ün-
nephez kapcsolódó finomságokat tartalmaznak, december elejétől személyesen
kézbesítik az önkormányzat képviselői és dolgozói. 

A csomagok kihordásában az önkormányzati képviselők mellett oroszlánrészt
vállalt: Torma Krisztián közterület-felügyelő és Steixner Mária hivatalsegéd (képün-
kön), aki éppen Domonkos Gyula részére adja át az ajándékot.

Még az ünnepek előtt minden érintett megkapja az ajándékcsomagokat.
t-v
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FALUGONDNOKSÁG GONDOKKAL
December közepétől Szabó Zoltán vezeti a Falugondnokságot.

A pályázati úton megválasztott új gondnoktól azt várja az

önkormányzat, hogy egy átláthatóbb és hatékonyabb

szervezeti működésre tegyen javaslatot.  Nem titok, a

szerteágazó feladatkörrel megbízott szervezet a jelenlegi

helyzetben, részben a kevés dolgozó, részben a szervezeti

struktúra miatt nem tudja megfelelően ellátni a feladatait. 

A településüzemeltetésért felelős Falugondnokságon a szabá-
lyozás szerint összesen 23-an dolgozhatnak, ám az elmúlt években
többen nyugdíjba mentek, néhányan a jobb fizetési feltételek miatt
hagyták el a gondnokságot, így jelenleg több álláshely betöltetlen.
Ráadásul mindenképp racionalizálni kell a Falugondnokság és a
Congeria Kft. közötti kapcsolatot. Utóbbi, mint gazdasági társaság
a helyi kábel televízió üzemeltetésén túl elsősorban a parkolási
rendszer működtetéséért felelős, de bizonyos településüzemelte-
tési feladatokat is ellát, a Falugondnoksághoz hasonlóan szintén
az optimálisnál kevesebb munkavállalóval. Vannak feladatkörök,
amelyek ellátására egyszerűen nem jut ember, így azokat csak ide-
iglenes megoldásokkal tudják biztosítani. Az önkormányzat tisz-
tában van a problémákkal, eltökéltek abban, hogy áttekintve a je-
lenlegi feladatellátási módot, racionalizálni kell a Falugondnokság
illetve a Congéria működését.

Két lehetőség adott: életre hívni a Falugondnokság és a Conge-
ria összegyúrásával egy, a jelenleginél hatékonyabb munkára
képes önkormányzati költségvetésű szervezetet, vagy létrehozni
egy önálló gazdasági társaságot, amely képes ellátni a település-
üzemeltetési tevékenységeket. 

Közismert, hogy a közszféra képtelen tartani a tempót a munka-
bérek tekintetében a versenyszférával, így egyre nehezebb lesz a te-
lepülésüzemeltetési feladatokra megfelelő alkalmazottakat találni,
ezért létszükséglet újra gondolni, melyek azok az ellátandó önkor-
mányzati feladatok, amiket mindenképp helyben és saját szervezettel
kell megoldani és milyen tevékenységeket lehet, megfelelő szakmai
felügyelet mellett, kiszervezéssel, külsős vállalkozókkal biztosítani. 

Mint arról korábban már írtunk, Horváth Béla megbízott falu-
gondnok egy évre szóló mandátuma ez év november 30-án lejárt,
ezért az önkormányzat pályázatot írt ki a Falugondokság vezetői
tisztségének betöltésére. Öt pályázat érkezett, a képviselő-testület
végül Szabó Zoltán jelentkezését fogadta el, aki december 16-án
kezdi el munkáját. A képviselő-testület számít a frissen kinevezett
falugondok szakmai véleményére, javaslataira alapozva szeretnék
majd a szervezet átalakítását végrehajtani. 

- Tisztában vagyok vele, hogy sokrétű feladat vár rám, biztos kell
pár hét, amíg megismerem a körülményeket. Több évig dolgoztam
a Telekomnál középvezetőként, 15-20 ember dolgozott az irányí-
tásom alatt, úgy gondolom a munkatársakkal való együtt dolgo-
zással nem lesz gondom – válaszolta kérdésünkre a Balatonfüre-
den élő Szabó Zoltán, aki az elmúlt hét évben a Balatonfüredi
Rendőrkapitányságon dolgozott bűn- és balesetmegelőzési elő-
adóként illetve sajtó referensként, előtte pedig a füredi önkor-
mányzatnál építési projektek felügyeletét látta el.

mt

Január 1-től új jegyzője lesz Tihanynak,

dr. Nagy Rusztem Zoltán veszi át a

tisztségéről lemondó Percze Tünde

helyét. A jegyző a Tihanyi Közös

Önkormányzati Hivatal vezetésével a

tihanyi székhelyen túl további négy

társult önkormányzat (Aszófő,

Balatonakali, Balatonudvari és

Örvényes) kirendeltségének munkáját is

irányítja majd.

Dr. Nagy Rusztem Zoltán 1971-ben szü-
letett, az Államigazgatási Főiskolán sze-
rezte első diplomáját, később történészi ál-
lamvizsgát tett, majd a szegedi egyetem
jogtudományi karán jogászi képesítést
szerzett. Közel 27 éve dolgozik a közigaz-
gatás különböző területein, az önkormány-
zati, megyei önkormányzati és részben az
állami igazgatásban is dolgozott. Korábban

Csongrád jegyzőjeként, a makói önkor-
mányzat jogi irodavezetőjeként, majd a
Jász-Nagykun-Szolnok vármegyei Köz-
igazgatási Hivatal főosztályvezető-helyet-
teseként tevékenykedett. Az elmúlt nyolc
évben Kisteleken volt aljegyző. A település
járásközpont, hat önkormányzat, tagtele-
pülés tényleges, koordinációs és társulási
feladatait látta el.

- 14 éven keresztül közvetlenül jegyzői
illetve aljegyzői feladatokat láttam el, el-
méleti és gyakorlati szakmai tapasztalattal
rendelkezem a települések, polgármeste-
rek közötti együttműködésben, a társulási
tanácsi munkában, a vonatkozó feladatok
ellátásában. Pályázatom benyújtásához

hozzájárult az is, hogy hétvégéimet sok
esetben szívesen töltöm a Balatonnál,
gyakran járok Tihany és környékén, figyelve
e települések fejlődését minden alkalom-
mal rácsodálkozva a természeti szépsé-
gekre. Hobbim a képzőművészet és lehe-
tőségem szerint a sportolás, ha tehetem a
Balaton átúszáson is részt veszek. Vezér-
elvem a lojalitás, a szervezetért vállalt fe-
lelősség, a közjavak megőrzése, gyarapí-
tása. A jegyzői munkakör betöltését hosszú
távra tervezem, azt élethivatásnak tekin-
tem – fogalmazott Nagy Rusztem Zoltán,
akivel későbbi lapszámunkban interjút
közlünk majd.

t-v

ÚJ JEGYZŐ TIHANYBAN

Dr. Percze Tünde 2020. márciusa óta irányította a Tihanyi Közös Önkormányzati Hiva-
talt. A jegyzői hivatást családi okok miatt adja fel, a hivatali munkájából közös megegye-
zéssel távozik. 35 éves jegyzői pályafutása alatt több szakmai elismerésben részesült:
az Év Mátrai Jegyzője címen felül 2010 óta a címzetes főjegyzői cím birtokosa is.
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A TESTVÉRVÁROSI KAPCSOLATOK JÖVŐJE

Saint-Florent-le-Vieil, Deidesheim,
Székelyudvarhely. Három európai
település, kisebb-nagyobb város, akikkel
régóta ápol Tihany testvérvárosi
kapcsolatot, és bár a pandémia ezeknek
sem tett jót, most lassan újra lehet
éleszteni a korábban virágzó, települések
közötti barátságokat. 

- A legrégebbi kapcsolat a francia Saint-
Florent –le Vieil városával alakult ki. Mind
a három kapcsolat úgy jött létre, hogy ők
kerestek meg minket, a kezdeti lépéseket
minden esetben a másik fél tette meg -
mondja Varró János alpolgármester, aki
ezekért a kapcsolatokért felel a testületen
belül, és aki ott volt mind a három várossal
kialakult barátság bölcsőjénél.

Tihanyiak Franciaországban 
Mint Varró János elmondta, a francia te-

lepülés kifejezetten olyan magyar testvér-
várost keresett, amivel a település jelleg-
zetességein keresztül kapcsolódási pontjai
voltak: fontos volt, hogy vízparti, ne túl nagy
város legyen, az, hogy Tihanynak apátsága
van, csak megerősítette a szándékukat, hi-
szen a mintegy háromezer fős kis Loire
menti városka is büszkélkedhet apátság-
gal. Nagy pozitívumot jelentett, hogy
Maine-et Loire megye és Veszprém megye
között akkor már kialakult testvérmegyei
kapcsolat volt. Több, mint negyed évszá-
zada vették fel a franciák Tihannyal a kap-
csolatot, amely majd 25 éve hivatalossá is
vált. 

- Francia barátaink nagyon ragaszkod-
nak Tihanyhoz, korábbi alpolgármesterük,
Marie Luce Bridier jelentős munkát fekte-
tett abba, hogy ennek a pénzügyi hátterét
is megtalálja. Több alkalommal nyertek
Európai Uniós pályázatokon, ennek kö-
szönhetően nagyon sok tihanyi utazhatott

el Franciaországba. Járt kint náluk a fo-
cicsapat, a borrend, az Asszonykórus, az
egyházi kórus, a néptáncosok, a musical
csoport tagjai és a Hímzőkör is. Ezeknek az
utazásoknak a költségét nagyrészt a pályá-
zati pénzek fedezték, amihez az ottaniak
nagyon sokat tettek hozzá. Szívmelengető
volt az is, hogy amikor kellett, mindig Ti-
hany mellé álltak, Marie Luce például eljött
az Európai Falumegújítási Díj zsűrizésekor
hozzánk, hogy megmutassa a nemzetközi
zsűrinek ennek a kapcsolatnak a fontossá-
gát. Nem véletlen, hogy néhány éve Pro Ti-
hany díjat is kapott, és a mai napig nagyon
érdekli, mi történik nálunk – tette hozzá
Varró János. 

A német kapcsolat
Deidesheim egykori polgármestere, a

2019-ben elhunyt Stefan Gillich is kifeje-
zetten magyar testvértelepülést keresett.
A testvérvárosi kapcsolat fejlesztése terén
végzett munkájáért megkapta Tihany leg-
nagyobb kitüntetését, településünk dísz-
polgára lett. 
- Egy konferencián találkozott Tihany ak-

kori polgármesterével, Bors Istvánnal, és
nagyon hamar létrejött a barátság, ami
talán nem annyira intenzív, mint a francia,
de ők is gyakran jártak nálunk  - így Varró
János. - Segítettek minket az Entente Flo-
rale zsűrizésekor, legutóbb pedig 2019-ben
voltunk a németek vendégei, amikor táblát
helyeztünk el az ottani barátság ligetben a
két település közötti kapcsolat tiszteletére.
De voltunk az ő rendezvényeiken, járt náluk
is az Asszonykórus, tehát ez is egy létező,
élő barátság volt az elmúlt több, mint húsz
évben. 

Erdélyi barátok
A korábbi székelyudvarhelyi polgármes-

ter annak idején azt mondta, amikor a Ti-

hannyal fenntartott kapcsolat fontosságá-
ról beszélt: Székelyudvarhely a legmagya-
rabb erdélyi település, Tihany pedig az
egyik legfontosabb magyar falu. Ez a kap-
csolat is Bors István polgármestersége
alatt jött létre, és kifejezetten sokszínű ba-
rátságok kötődtek ennek köszönhetően. 

Az egyházközség részéről Csizmazia
Zsolt érezte szívügyének a partnerséget,
hiszen vagy tihanyi gyerekek mentek ki Er-
délybe, vagy az erdélyiek nyaraltak itt. Sok
családi barátság született, sok máig élő
kapocs. Ők is sokszor bizonyították, hogy
Tihanynak különleges helye van az életük-
ben, delegációjuk jelen volt az egyik legje-
lentősebb helyi eseményen, a Tihanyi le-
genda Projekt átadó ünnepségén. Mint
Varró János elmondta, gyerekek, felnőttek
tucatjai jártak ennek a testvérvárosi barát-
ságnak köszönhetően Erdélyben. 

Egy ideje azonban nem volt mozgolódás
a testvértelepülések között, a koronavírus
időszak a testvérvárosi kapcsolatok terén
is sok rombolást végzett. Mivel nem na-
gyon lehetett utazni, nem valósulhattak
meg közös programok. Ráadásul a világ is,
a környezet is változik. Ezek a partnersé-
gek már minden esetben közel húsz éves
múltra tekintenek vissza, azok, akik a meg-
születésüknél bábáskodtak, ma már nagy-
részt nyugdíjasok, vagy már nincsenek kö-
zöttünk. – Mindennek ellenére, igenis
szükség van az ilyen barátságokra – hang-
súlyozza az alpolgármester.

Ezért is volt fontos Tihany önkormány-
zatának, hogy eleget tegyenek annak a
meghívásnak, melyet ebben az évben kap-
tak a francia település vezetőitől. A meghí-
vás apropója egy szakmai program volt,
melyen a francia borászok és a Balaton-
felvidéki Rizling Generáció tagjai vettek
részt. Közöttük a kapcsolatfelvétel már ko-
rábban megtörtént, nem ez volt az első
szakmai találkozójuk.  Önkormányzati
szinten csak Tihany kapott meghívást, főleg
azért, hogy a negyed évszázados barátság-
nak új lendületet, új perspektívát adjanak.
Ezért utazott egy négytagú delegáció no-
vember elején Saint-Florent-le- Vieilbe. 

- Nagyon jó volt hosszú idő után újra
látni az ismerős arcokat, a megszokott kor-
rekt módon, nagy szeretettel fogadtak min-
ket. Részt vettünk szakmai programokon
is, Tósoki Imre polgármester egy szőlőtő-
két is ültetett az Európai Szőlő Parkban. A
két település közötti kapcsolat jövőjéről hi-
vatalosan is tárgyaltunk Jean- Michel Mi-
chaud polgármesterrel, és a már nyugdíjas
Marie Luce Bridierrel, aki még mindig sze-
retne tenni ezért a partnerségért. Elsősor-
ban az a fontos, hogy megtaláljuk azokat az
Európai Uniós forrásokat, amelyek fedez-
nék egy újabb tanulmányút költségeit.
Marie Luce-nek ebben nagy tapasztalata
van, szívesen átadja azokat, segít a kapcso-
lat továbbfejlesztésében. 

Re mélem, hogy még sok tihanyi juthat el
a Loire völgybe ennek a barátságnak kö-
szönhetően - fogalmazott Varró János.

Rózsa Éva



55

KARÁCSONYI GONDOLATOK
Tisztelt Tihanyiak! Kedves Barátaim!

Megint egy nehéz év van mögöttünk, és ez már nem az első
ilyen. Az utóbbi években egy sor világméretű és regionális problé-
mával kellett szembenéznünk, és nehéz ezt mondanom, de úgy
tűnik, hogy a jelen problémáira ma sincs egyetemes megoldás, és
nem is lesz könnyű ilyet találni jövőre sem.

Ilyen időkben sok múlik a kisebb, helyi közösségeken. A közös-
ségek adnak erőt és hátteret vállalásaink teljesítéséhez, feladata-
ink elvégzéséhez. Ők adnak nekünk erőt, biztonságot, ők adnak
szárnyakat jó időben, és ezek tartanak meg minket rossz időkben.
Összefogás nélkül nem életképes a közösség, közösség nélkül
pedig nem életképes az egyes ember.

Ezért fontos, hogy a minket, tihanyiakat összetartó kapcsolato-
kat megóvjuk az ellentéteket generáló erőktől, és a helyi közösségi
életet gyengítő szándékoktól, szituációktól. Az egyetértés, az
együttműködés, a megoldások és a kölcsönös kompromisszumok
keresése rég nem volt olyan fontos, mint napjainkban. A kérdése-
ket, az álláspontokat meg lehet és meg kell beszélni, de a vitáknak

a tárgyról kell szólniuk, érdemben megbeszélve a problémákat a
megoldáskeresés szándékával. Ez nem lehet kampánytéma!

Én a magam részéről a jövőben is egy olyan közösségben sze-
retnék élni, amilyen a tihanyiaké volt az elmúlt hét-nyolc évben;
azok közössége, akik jelentős eredményeket értek el kultúrájukkal,
termékeikkel, településfejlesztő- és szépítő munkájukkal, és ezál-
tal komoly elismerést vívtak ki maguknak itthon és külföldön is.

Az ádventi időszakban vagyunk. Ennek az időszaknak - minden
gond ellenére - a megbékélésről és a nyugalomról kellene szólnia.
Csendesüljünk hát mi is le, és tegyük félre azt, ami elválaszt, és
örüljünk annak, ami összeköt minket. Mert akárhogy is van, mind-
annyian egyetlen nagy család tagjai vagyunk, az emberiségé és
egyetlen helyi közösségé, Tihanyé.  

Adjon az ünnep békét, és hozzon az új esztendő új erőt a folytatás-
hoz! Adjon és hozzon a 2024. év megértést és bizalmat a tihanyi em-
berek közösségének, a családoknak és minden egyes embernek saját
sorsának irányításához és a település életének további jobbításához!

Tósoki Imre
polgármester

BOLDOG ÜNNEPEKET!
Mint annyi minden az életünkben, az ünnepek is mást-mást
jelentenek számunkra. Legyen az csak árnyalatnyi különbség
vagy rácsodálkozni való másság, mindannyian a saját
mitológiánkat éljük. Eltérnek a családi szokások, különbözőek
a vágyaink, mást-mást jelent számunkra a nyugalom, a
boldogság vagy akár az ajándékozás. Karácsonykor sincs ez
másképp.  Tihany néhány közéleti szereplőjét arra kértük,
válaszoljanak ugyanarra a három kérdésre. 
1. Mi a kedvenc családi karácsonyi hagyománya, szokása? 
2. Mi volt a legemlékezetesebb karácsonyi ajándék, amit kapott? 
3. Ha tehetné, kit vagy melyik hírességet hívná meg
legszívesebben egy ünnepi vacsorára? 

Bakos Péter, egykori önkormányzati képviselő, Pro Tihany-díjas
1. - A legszebb és legemlékezetesebb karácsonyi szokás szá-
momra a betlehemezés. Egyrészt élénken őrzöm emlékezetemben
a gyermekkoromban hozzánk érkező betlehemesek vonásait és
előadását, másrészt jómagam is több éven át betlehemeztem szü-
lőfalumban és nagy örömömre gyermekeim is folytatták ezt a ha-
gyományt, sok tihanyi család számára tették emlékezetessé a kis
Jézus születésére való ráhangolódást.
2. - Életem legemlékezetesebb karácsonyi ajándékát kisgyermek-
ként kaptam. Öten vagyunk testvérek, így törvényszerű volt, hogy
szüleink praktikus ajándékkal leptek meg bennünket.

Talán öt éves lehettem, amikor a karácsonyfa alatt egy pár fényes
kis csizma volt az ajándékom. Annyira örültem neki, hogy azonnal
felhúztam és az egész család megdöbbenésére kiszaladtam az ud-
varra és a frissen lehullott hóban futottam egyet, hogy kipróbál-
jam.  Azóta is bennem él annak a karácsonynak az öröme, családi
békéje.
3. - Különös érzés elgondolni, hogy kit is hívnék meg legszíveseb-
ben szentestén vacsorára.
Híres embert semmiképpen sem. Egyszerűt, hétköznapit, hozzánk
nagyon közel állót négyet is. Mindkettőnk szüleit. Közülük a leg-
utóbbi eltávozó, édesanyám is már 11 éve nincs köztünk. Most, ha
visszatérhetnének, láthatnák, hogy az ő életük és a mi házassá-
gunk 40 éve nem volt hiábavaló. Biztos vagyok abban, hogy öröm-
mel ülnék körül az asztalt a családunkban született öt unokájuk-
kal, azok házastársaival és az időközben született hat dédunoká-
jukkal.

Barkó Ágoston, bencés szerzetes
1. - Gyermekkoromban, győri kis panellakásunkban, a Szenteste
ünneplése úgy kezdődött, hogy Édesanyám lekapcsolta a villanyt.
A sötétben körbeálltuk a színes égőkkel, gömbdíszekkel, arany-
és ezüstfüzérekkel feldíszített Karácsonyfát, majd bakelitlemezről
meghallgattuk a Mennyből az angyal-t. A legmaradandóbb és az
összes felnőttkori karácsonyomat meghatározó emlék anyai Nagy-
mamám belém ivódott tekintete, amint üveges (kissé könnyes)



szemekkel nézte ezt a Karácsonyfát. Mennyei békesség, nyugodt-
ság, hála és öröm tükröződött az arcán. 
2. - Nem emlékszem különleges karácsonyi ajándékra. Általában
könyvet kaptam.

Koncz Mária, kommunikációs tanácsadó
1. - Családunk nem rendelkezik kimunkált hagyományrendszerrel,
nálunk az aktuális lehetőségek, helyzetek és igények alakítják a
programot. Gyerekkoromban még voltak megbízható pontok, így
például az, hogy minden évben megkaptam a Lányok évkönyvét. A
szentestét ennek olvasásával, lapozgatásával töltöttem. Érdekes,
hogy egyik évben ráakadtam későbbi férjem egyik írására. Persze,
akkor még nem tudtam, hogy találkozni fogunk. Tetszett az írás,
így jó pár évvel később, a megismerkedéskor is emlékeztem rá.
Ma a karácsony egyetlen stabil pontja, hogy a fiammal szenteste,
vacsora után elmegyünk sétálni. Ilyenkor üresek az utcák, minden
nagyon csöndes. A fák színes díszei különleges hangulatot árasz-
tanak. Teljesen valószínűtlenné válik a világ. Jó sétálni ebben a
puha, nyugodt, néptelen éjszakában; mi is halkan lépdelünk; ne
törjön meg a varázs.
2. - Négy-öt éves koromban, karácsony előtt pár héttel eltűnt a
babám. Nagyon hiányzott, és nem értettem, mi történt vele. Kará-
csonyra viszont kaptam egy másikat. Ruhája az égboltot mintázta;
a sötétkék égen sárga csillagok és holdak virítottak. Az égitestek
látványa nem okozott örömet; a régi babámat akartam. Már fel-
nőttként értettem meg, hogy a szüleimnek nem volt pénze újra,
ezért a réginek varrattak új ruhát. Nem tett boldoggá, de emléke-
zetes maradt.
3. - Hosszas latolgatás után Peter Pan mellett döntöttem; Soha-
ország hősét szeretném vendégül látni legalább egy estére. Peter
Pan nem ismeri a kötelesség és az erkölcs fogalmát, és ebből fa-
kadóan a megbánást sem. Felelőtlen, szeszélyes. Mégis szeretni
kell, mint egy gyereket, akiben nyoma sincs a rosszindulatnak;
romlatlan, de nem jó vagy rossz; egyszerűen nem ismeri sem a jót,
sem a rosszat. Soha nem nő fel. Nincs órája, naptárja, nem ter-
vezget, mindig az adott pillanatnak él. Követi, amit szíve éppen dik-
tál. Szabadon él, nem ismeri a kötöttségeket. Mágikus világa ka-
landok végtelen sora tündérek, kalózok, elveszett gyerekek, elva-
rázsolt lények társaságában. Ebben a tündérvilágban megtörtén-
het bármi, de semmire sincs garancia. Peter Pan szerint az em-
bergyerekek úgy születnek, hogy tudnak repülni. Csak később el-
felejtik ezt a képességüket. Megkérném, hogy ne engedje elveszni
ezt a születéskori adományt; kísérhessen végig minket az életün-
kön.

dr. Percze Tünde, Tihany leköszönő jegyzője
1. - Karácsony szentestén a halétel sosem maradhat el. Bár anyu-
kám még a szagától is rosszul volt, de miután a család többi tagja
szerette, így ő hűségesen, zokszó nélkül elkészítette minden évben
halászlé és rántott hal formájában. Emellett természetesen a ka-
rácsonyfa díszítése, aminek színei, fényei nem csak gyerekkorom-
ban, de felnőttként is, mai napig elvarázsolnak. Csillogó, színes,
illatozó fa nélkül számomra nem lenne karácsony a karácsony.
2.- Gyerekkoromban a karácsony nálunk nem az ajándékozásról
szólt, hanem a hajnali és éjféli miséről, a betlehemezésről, az
énekkari próbákról, a kis Jézus megszületéséről, magáról az ün-
nepről. Egy idő után persze igyekeztem a szüleimet és a bátyámat
valami saját készítésű vagy spórolt pénzemből beszerzett apró-
sággal meglepni.  Nem örülök, hogy napjainkban az ünnep ennyire
és ilyen mértékben az ajándékozás körül forog. Szülőként, nagy-
szülőként is odafigyelünk a mértékletességre és arra, hogy az elő-
készületek ne a megfelelési és beszerzési kényszerről szóljanak.
Számomra az az emlékezetes, ha tudok valakinek valamivel örö-
met szerezni, de ez nem feltétlenül a karácsonyi időszakra korlá-
tozódik. A legnagyobb ajándék a családom, az ő egészségük és az
együtt töltött idő.
3. - Természetesen az édesanyámat, a miért ebben az esetben
nem szorul magyarázatra.

Petróczi Orsolya, a helyi TDM vezetője
1.- Az évek során változunk, változnak az életkörülményeink, fel-
nőttünk, felnőnek lassan a gyerekeim is, így ehhez igazodva válto-
zik akár évről évre a karácsony ünneplése is. Az egyetlen, talán ál-
landó programelem évről évre a családi társasozás. Elővesszük
gyerekkorunk „Gazdálkodj okosan!”-ját vagy éppen egy újabb és
modernebb játékot és az egész család bekapcsolódik. Állandó a
házilag készült csokilikőr is, ami az ünnep napjain a poharakba
kerül.
2. - Tinédzser koromban az egyik karácsonyon csak egy-egy borí-
ték volt a fa alatt nekem és a testvéremnek. Az enyémben csak
ennyi volt: „Orsi, a te ajándékod Líviáé mellett van.” A húgom bo-
rítékja volt a titok nyitja: „Lívia, a te ajándékod az emeleten van a
konyhában.” Két mini hifitorony volt a dobozokban, nagy volt az
öröm!
3. - Azokkal a családtagokkal szívesen eltöltenék egy karácsony
délutánt, akik már fentről figyelnek minket. Többen is vannak: a
nagyapám, a tihanyi nagyszüleim, a pesti dédimamám, vagy
éppen a férjem keresztmamija. Örömmel beszélgetnék velük egy
jóízűt.
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Radó László, a bencés iskola igazgatója
1.  - Régi hagyomány családunkban, hogy karácsony második nap-
ján vagy a két ünnep között felkerekedik a kis családunk, és meg-
látogatjuk a nagyszülőket, testvéreket, unokatestvéreket. Nem pi-
hentető program, de sok örömben és feltöltődésben van részünk.
Nagyon szeretem, hogy Tihanyban újra él a betlehemezés szokása.
Gyerekek, fiatalok és fiatal felnőttek járják a falut, és betérve egy-
egy házba előadják a karácsonyi történetet. Örömmel jönnek és
szeretettel fogadjuk őket. 
2.  - Könnyű a válasz. 22 évvel ezelőtt, karácsonykor született meg
az egy szem gyermekünk. Az ő érkezésénél nagyobb ajándékot
nem kaptam soha.
3. - Édesapám idén tavasszal hunyt el, a feleségem édesapja pedig
tavaly. Ők nagyon fognak hiányozni a karácsonyi asztal mellől.

Rutai Andrea, a Tihanyi Hajós Egylet vezetője
1. - A kedvenc családi karácsonyi hagyományom a karácsonyfa
mellett az “Eljött a nap, mit várva vártunk című” karácsonyi dal
közös éneklése. A szűk családi szentestékről férjem anyukája hi-
ányzik egyedül a fát körbe álló kis családból, már több mint 10 éve
eltávozott sajnos közülünk. Ez a dal az ő családjának hagyományos
éneke volt, éneklés közben mindig rá gondolunk.
2. - Legemlékezetesebb karácsonyi ajándékot nem kaptam, hanem
adtam: a szüleimnek egy pozitív terhességi tesztet csomagoltunk
be a férjemmel, 28 évvel ezelőtt. Ez volt az örömteli hírmondó első
unokájuk közeledtéről.
3. – Hírességet, köszönöm nem kérek az ünnepi vacsoránkhoz! Vi-
szont annál több szeretett családtagot és barátot! Ez szerencsére
meg is valósul, az ünnep harmadik napján, december 26-án a keszt-
helyi családi karácsonyi ebéden 35-40-en szoktunk asztalhoz ülni.

Suda Magdolna, zenész, a bencés iskola tanára
1. - 2000. december 10-én költöztünk - akkor még csak - két kis-
gyerekkel Tihanyba. Alig egy hete laktunk a szolgálati lakásban, jó-
formán még ki sem dobozoltunk, amikor a falut járó betlehemes
gyerekek bekopogtattak hozzánk. Nem tudom, hogy ők, vagy mi vol-
tunk jobban megilletődve a helyzettől. Megtisztelő, megható és
megejtő volt, máig nem találok rá szavakat és azóta is minden évben
megkönnyezem, amikor a játék végén áldást kérnek a házra, ránk.
2.- 14 évvel később, 2014. december végén költöztünk saját házba.
Igen sűrű és fárasztó volt a karácsonyt megelőző időszak. A férjem
a költözés utolsó hetében egy svájci konferencián adott elő, mi meg
itthon azon igyekeztünk, hogy a szentestét már mindenképpen az
új házban ünnepelhessük. Ajándékokra, de még igazán karácsony-
fára sem tudtunk gondolni. A gyerekekkel azt találtuk ki, hogy Ba-
lázst a reptérről már az új házba visszük haza. Otthon aztán mi le-
pődtünk meg jobban, amikor a bejárati ajtó előtt egy gyönyörű kis
douglas fenyő várt bennünket, ami - mint hamarosan kiderült - a
szüleim karácsonyi meglepetése volt. Nagyon szeretem a kará-
csonyt, imádok ajándékot kapni, sok csodálatos meglepetés várt
már a fa alatt. Az egyik legszebbet néhány évvel ezelőtt kaptam.
Péri Jóska bácsi Munkácsy Mihály-díjas ötvös iparművész által ké-
szített nyakláncot és karkötőt kaptam ajándékba a férjemtől. 
3. - Már hagyomány, hogy szenteste nálunk gyűlik össze a család
ünnepi vacsorára, szülők, nagyszülők, gyerekek… három generá-
ció. Ilyenkor mindig zenét is hallgatunk, ha papám választ, akkor
valami „jóféle jazz”-t. Ha tehetném, „Ella nénit” (Ella Fitzgerald)
és „Lajos bácsit” (Louis Armstrong) hívnám meg az idei ünnepi va-
csorára, hátha édesapám is visszajöhetne velük.

Tóth Judit, önkormányzati képviselő
1. - Karácsonykor az összes gyerek hazajön, együtt, otthon ünnep-
lünk. A négy gyerek mellett a két unokámmal, a vőmmel és én a
férjemmel együtt alkotjuk a jelenleg 9 fős családot, de még van
hely a bővíthető asztalnál, ahova minden évben felkerül a halpás-
tétom, töltöttkáposzta, gesztenyével töltött pulyka. Nemcsak ka-
rácsonykor, de ilyenkor különösen sok figyelemmel vagyunk az
adakozásra, eljutunk az ország keleti végében lévő „örökbefoga-
dott” óvodába, Nógrádba a roma gyerekek táboroztatására és ki-
sebb kulturális támogató rendezvényekre. A többes szám azért is
fontos, mert mára az unokák is résztvevőkké váltak, ők is gyűjtö-
getnek az év során a rászoruló gyerekeknek.
2. - A tárgyakról gyorsan elfelejtkezem. De gyerekkoromban azt
vártam a legnagyobb izgalommal, annak örültem legjobban, ami-

kor a felnőttek megengedték, hogy odaüljek ultizni vacsora után,
először csak kibicelhettem, aztán már a játékba is beszállhattam.
Ha vége volt, indultunk az éjféli misére, amire mindig úgy emlék-
szem, hogy óriási hóban mentünk, ami vagy tényleg nagy volt, vagy
én voltam kicsi.
3. - Meghitt családi ünnepre, nem hívnék meg ismeretlent, még
ha szimpatikus személyiség is. Idén vesztettem el Vojka barátnő-
met, aki 44 éven át nagyon közel állt hozzám, a köztünk lévő nagy
távolság ellenére, Splitben lakott. Ő volt Réka lányom kereszt
anyja, szerb és horvát is, és európai és magyar, és bár csak pár
szót tudott magyarul, megértett és megértette magát itt is, nyi-
tottságával, érdeklődésével, emberszeretetével. Bár nehéz időszak
után, de váratlanul ment el, úgy, hogy egy csomó mindent még
nem beszéltünk meg. Jó lenne, ha velünk lehetne!

Varró János, alpolgármester
1. - A barátaimmal részt venni az éjféli misén, a karácsonyi ünne-
pek alatt minél többet társasjátékozni a gyerekeimmel.
2. - Gyermekkoromban véletlenül a padláson megtaláltam egy
rugós focit, aminek nagyon megörültem, hogy az lesz majd a fa alatt.
3. - Szívesen meghívnám Balczó András olimpiai bajnok öttusázót
vagy Egerszegi Krisztina olimpiai bajnok úszót.

Véghné Somogyi Zsuzsanna, Pro Tihany-díjas nyugdíjas óvoda-
pedagógus
1. - Amikortól a gyerekeim általános iskolások lettek, karácsony
délutánján minden évben elmentünk együtt a füredi református
templomba, ahol ők is szerepeltek az ünnepségen. Én ezt a hagyo-
mányt most is őrzöm, megnézem a gyerekek karácsonyi műsorát,
s utána a temetőbe vezet az utam, ahol gyújtok egy-egy mécsest
az elhunyt szeretteim emlékére. Több évtizedes hagyományként az
ünnep első napjának délelőttjén részt veszek az istentiszteleten,
ahol az egyházi énekkarunkkal együtt meghitt műsorral köszönt-
jük a gyülekezetet. Ezután szokott összegyűlni a családunk. A fi-
nomságok elfogyasztásával, beszélgetéssel, a gyerekek megaján-
dékozásával, játékkal telik a délután. Nekünk, felnőtteknek a leg-
nagyobb ajándék, hogy együtt lehetünk, hogy békesség, nyugalom
vesz körül bennünket, legfeljebb egy-egy jelképes, sajátmagam
által készített aprósággal szoktam meglepni a szeretteimet. Val-
lom, hogy az ajándékok nem jelentenek semmit, ha a székek üre-
sek maradnak az asztalnál.
2. - Gyerekkoromban még megvolt az igazi, varázslatos hangulata
a karácsonynak. Nem a csillogó külsőségek, hangos zene, vásár-
lási láz, hanem inkább a házak ablakain kiszűrődő sejtelmes fé-
nyek és csendesség kísérte a várakozást. Legkedvesebb ajándé-
kom egy igazi csecsemő méretű, rózsaszín selyemruhás, alvós, ha-
jasbaba volt, amely sajnos az ünnep után hamarosan egy budapesti
„babakórházban” találta magát, mivel az egyik szemét sikerült be-
nyomnom. Gyógyulása után aztán nagyon vigyáztam rá, máig
őrzöm fiútestvérével együtt, melyet bátyám kapott, mivel ő is na-
gyon szeretett babázni.
3. - Már ez a hetedik karácsony, amelyre nagyon nehéz szívvel, egye-
dül készülök. Hogy kit hívnék meg legszívesebben az ünnepi vacso-
rára, azon egy percig sem kellett gondolkodnom: Természetesen
Lacit, a férjemet, aki 32 évig volt a társam jóban, rosszban. Kimond-
hatatlan örömöt jelentene, ha újra találkozhatnánk, ha megölelhet-
nénk egymást, ha megláthatná, megismerhetné, magához ölel-
hetné az időközben született 3 tündéri, drága kisunokánkat: Pannát,
Vendelt és Ábelt. Akkor lenne igazán igazi ünnep az ünnep.

mt
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Gábor sosem volt a karácsony lelkes ra-
jongója. Persze, tudta, hogy ez a fény és a
Megváltó születésének ünnepe, és azt is,
hogy ezen okból ilyenkor a megszokottnál
is jobban kellene örülnie, éreznie a szere-
tet megváltó hatalmát.

De most nem érezte. Pontosabban most
sem érezte. Sem a boldogságot, sem az
áradó érzést nem találta meg a szívében és
más testrészében sem. Arra gondolt, hogy
ezen az estén is egyedül fog ülni a kará-
csonyfát jelképező, néhány, kerámiavázába
tett fenyőág társaságában. Fát már rég
nem állított, hiszen az a gyerekek gyönyö-
rűsége, az ő négy gyermeke pedig már rég
felnőtt és saját családjával ünnepel. Az
egyik fia külföldön él a feleségével és az
unokájával, akit ő nem is látott még soha.
További két gyermeke, egy fiú és egy lány
nem beszél vele, mióta az anyjuktól elvált,
vagyis majdnem húsz éve. Pontosabban,
Anna öt-hat éve még hajlandó volt vele el-
utazni Máltára, de azóta se kép, se hang. A
negyedik gyerek, az itthon élő fiú pedig a
gyerekekkel és a feleségével ünnepel.

Ez így van rendjén, a szenteste csak az
övék, ő nem tolakodik oda. Majd holnap
fogja az ételes dobozokat a hallal és a sü-
teménnyel, és magával viszi Ecserre, ahol
élnek. A kisebbik unoka hatéves, a nagyob-
bik tíz. A „nagyfiú” már mindenféle foglal-
kozásra jár iskola után, úszás, fuvola, angol
nyelv – sem ideje, sem kedve az öregapjá-
val foglalkozni. A kisebbik még odamegy
hozzá, kérdez, elviheti sétálni, és mutathat
neki érdekes dolgokat. A fia, ha szükség
van rá, az apját hívja vigyázni a gyerekekre,
ő meg megy boldogan, mert tudja, hogy
csak pár éve van, mert később a kicsi is az
osztálytársaival fog „lógni”, nem vele
mászkál majd. Elszomorodott a gondo-
latra, de már rég tudomásul vette, hogy egy
nagyapa nem elég érdekes ahhoz, hogy fel-
vegye a versenyt másokkal.

Közben elkezdte a karácsonyra készített
ételeket szortírozni. Ez az ő ajándéka: a

megfőzött és leszállított ünnepi menü. A
halászlé java a fiáékhoz megy; a rántott
halból tesz el magának két szeletet.
Krumplit majd holnap készít hozzá, frissen.
Beiglit nem sütött, de két rudat rendelt egy
drága cukrászdában; most azt is elvágja
úgy, hogy magának csak pár szelet marad-
jon belőle. Tudja, hogy a gyerekek örülni
fognak az édességnek, de a halat nem biz-
tos, hogy megeszik - morfondírozik. A „kis
menye” ugyanis alig főz, valahogy sosincs
ideje rá. Akárhányszor megy hozzájuk,
mindig ugyanaz a kaja: főtt tészta, paradi-
csom, sajt. Mert szeretik a gyerekek. De
hogy lehetne másképp, ha soha nem készít
nekik valami jobbat, valami mást? Ő még
régebben próbálta más ízekkel is megis-
mertetni őket. Tanyasi tyúkból főzött hús-
levest. Jól bezöldségelte, ahogy kell. De a
gyerekek csak fintorogtak, nem ették meg.
Nem szokták meg az ilyen ízeket. Készített
nekik padlizsánkrémet is, az sem jött be.
És nem jött be a sütőtök, a spenót és a
sóska és a zöldborsó sem.

- Nincs mit tenni, az ő gyerekeik! –
mondja ki hangosan, mintha csak magát
akarná meggyőzni – Ebbe nem lehet bele-
szólni.

Ő ma este egyedül lesz otthon. Nincs
semmi kifogása az egyedüllét ellen, sőt!
Gyakran kifejezetten szereti és vágyik rá.
Na, de karácsonykor?! Amikor mindenki
szerető családja körében ünnepel? Persze,
a szerető család… Biztos van ilyen, de neki
nem ilyen jutott. A karácsonyról is megvolt
a véleménye. Az első karácsonyi emléke az
volt, hogy belép a szobába, ahol egy fenyő-
fán színes égők ragyognak, minden ezüst,
arany, piros és zöld színben ragyog; káprá-
zatos. Megfog egy izzót, de megszúrja egy
ág, hirtelen elrántja a kezét, mire rázuhan
a fa. Teljes sötétségben, rémülten ordít,
ahogy a torkán kifér. Anyja sikoltozva rohan
be a konyhából; talán rémültebb, mint ő.
Folyamatos visítás közben próbálja meg ki-
szedni a hajából a díszeket, mert attól tart,

hogy a 12 voltos vezeték halálos ütést mér
az ötéves gyerekre, de a díszek ragaszkod-
nak, csak az ő haját tépi meg. Fenyőtű ka-
ristolja a bőrét, mindenhol szúr. Ekkor
megérkezik az apja, aki az egész fát leveszi
róla, és végre világosságot csinál. És lőn vi-
lágosság, és lőn karácsony… A várakozás-
teljes hangulat azonban elszállt; helyébe
lépett a feszültség. Ami aztán a következő
években a karácsony elmúlhatatlan ré-
szévé vált. A sietség, a kapkodás, az eről-
ködés, hogy minden időben elkészüljön, a
helyén legyen – na meg a borítékolható ku-
darc...

Olyan igazi karácsonyai akkor lettek,
amikor a saját gyerekei még elvarázsolva
nézték a titokban feldíszített fát. Elhitték,
hogy a Jézuska vagy az angyalok hozták.
Egyetlen pillanatig sem törték a fejüket
azon, hogy miképp juthattak el hozzájuk a
szárnyas lények a bezárt ajtón, ablakon ke-
resztül azzal a sok fával a hónuk alatt, úgy,
hogy senki sem vette észre őket. Az ő bol-
dogsága a gyerekek örömében volt. Bár
újra érezhetné magán megilletődött tekin-
tetüket, és az arcukon felragyogó boldog-
ságot!  Mindegy, mindennek megvan a
maga ideje – hűti le magát –, örüljön
annak, hogy ez sem maradt ki az életéből,
sok embernek ennyi sem jut.

Kész a csomagolás; számba veszi a
tennivalókat. Ma délután még feldíszíti az
ágakat, este pedig szépen megterít magá-
nak; ráérősen és élvezettel megvacsorá-
zik, levág egy-egy szeletet a beigliből is.
Később akár elmehetne a templomba, de
zavarja a karácsonyi tömeg; sokan nem az
áhítatért mennek oda, hanem megmutatni
magukat. Egyeseknek színpad, másoknak
menedékhely a templom – gondolja.
Utóbbi főleg az egyedüllét elől oda rejtőző
„karácsonymenekülteknek”, akiknek
nincs vagy éppen távol van a családja, akik
öregségükre magukra maradtak, vagy fi-
atalon sincs helyük a világban. Kará-
csonykor minden zárva, marad a kietlen
albérlet, a sivár kollégium vagy a hideg
szoba. Meg a magány. Itt van a szomszéd-
ban a nyolcvan éves Lídia, akit két napja
hoztak haza a kórházból, a családja meg
már nyáron befizetett az ünnepi üdülésre
egy wellnesshotelbe. Nem lenne elég a
két keze, hogy összeszámolja, hányan
vannak egyedül karácsony este csak az ő
közelében! Olyanok, akiket ismer. Milyen
jó lenne, ha meghívhatná őket, együtt le-
hetnének! -  gondolja. Ez fellelkesíti, de
kicsit meg is ijeszti, annyira szokatlan.
Talán jövőre – mondja ki hangosan, és
már nem érzi magát olyan egyedül. Kicso-
magolja és levág még két szeletet a beig-
liből. Mellé teszi az egyik rántott halat is
– ezt még este átadja Lídiának. Belső örö-
met és megnyugvást érez. Már biztos
benne, hogy jövőre tényleg boldog ünnepe
lesz, mert ő ad majd másoknak kará-
csonyt ajándékba. Talán mégis van valami
ebben a karácsonyi csodában – jegyzi meg
halkan.

Koncz Mária

KARÁCSONY, AJÁNDÉKBA
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ÁTADTÁK A PRO TIHANY EMLÉKÉRMET
Bakos Péter és a Tihanyi Horgász
Egyesület (THE) nevében Urbancsok
Zsolt vehette át a település legrangosabb
elismerését, a Pro Tihany díjat. A 21.
Garda Fesztivál előestéjén a felújított
egykori magtár épületében rendezett
ünnepségen elhangzott: a kitüntetés
célja, hogy az önkormányzat elismerje a
település közösségi, kulturális vagy
gazdasági életében végzett kimagasló,
példaértékű teljesítményeket. 

Teljes titoktartás övezte a díjátadót, az
elismerést átvevők láthatóan mit sem
sejtve érkeztek a felújított egykori magtár-
ban tartott rendezvényre, a laudációkat el-
érzékenyülve hallgatták végig.

Bakos Péter egykori önkormányzati
képviselő évtizedeken keresztül aktívan
vett részt Tihany közéletében, egyebek
mellett gondnoki feladatokat látott el a Ma-
gyar Képzőművészeti Egyetem helyi mű-
vésztelepén, alapítója a faluvédő egyesü-
letnek, ellátta az egyházközség elnöki tisz-

tét, elnöke volt a Negyedik Károly Kálvária
Alapítvány kuratóriumának, és még a bor-
lovagrendi tagságra is futotta az energiájá-
ból.

– Nagy megtiszteltetés számomra a díj.
Ha csak a fele igaz annak, amit felolvastak

rólam, már elégedett lehetek – mondta
meghatottan a laudáció után Bakos Péter.

Bakos Péter 1955-ben született Zalagal-
sán. 1984-ben Csizmazia Annával kötött
házassága révén lett tihanyi lakos. Első
munkahelye a Limnológiai Intézet volt,
majd sekrestyés, és 1989-től nyugdíjba vo-
nulásáig a Képzőművészeti Egyetem tiha-
nyi művésztelepének gondnoka volt. Veze-
tése alatt a művésztelep, nemcsak a helyi,
de országos, sőt a határokon túlra mutató
közösségi események színterévé vált.

Mindig nagy érdeklődéssel fordult Ti-
hany élete és történelme felé, fontosnak
tartotta a közösség szolgálatát. Folyama-
tosan, fáradhatatlanul kutatja és gyűjti a
Tihannyal kapcsolatos ismereteket, ide-
genvezetői tevékenysége során pedig láto-
gatók ezreivel ismertette meg a tihanyi fél-
sziget természeti szépségeit, a falu és az
apátság történetét, hagyományait, néprajzi
emlékeit, a szőlőtermesztés és borászat
múltját valamint jelenét. 

A rendszerváltás első éveiben, majd a
közelmúltban képviselőként aktívan részt
vett a falu közéletének formálásában. Öt
gyermeke összesen húsz évig járt a helyi ál-
talános iskolába, ahol az Iskolaszék elnö-
keként, szülői munkaközösségi tagként, a
Nagycsaládosok Országos Egyesülete helyi
csoportjának elnökeként működött közre a
tanintézmény életében, a zeneiskola létre-
hozásában, rendezvények szervezésében.

Az 1970-es évektől kezdve különös ér-
deklődéssel és odaadással fordult Erdély
és az erdélyi magyarok felé. Rendszeresen
utazott Erdélybe, 1990-ben a forradalom
idején élelmiszer-és adomány-gyűjtést
szervezett. Szoros kapcsolatot épített ki
Csíkmenasággal, és az ottani plébánossal
együttműködve éveken át szervezte meg
székely és csángó gyermekek tihanyi nya-
raltatását.

A Tihanyi Horgász Egyesületet 1983-ban alapították a tihanyi horgászok, a közösség
idén ünnepelte a negyvenedik születésnapját. Az egyesület 30-40 fős tagsággal indult,
akkor még csak tihanyi tagokkal. A kezdeti lépések után lassan jöttek az eredmények
is: csónakkikötők létesültek, igyekeztek a fiatal horgászokat is megszólítani, a létszám
nőtt, olyannyira, hogy mostanra közel háromszázötven taggal büszkélkedhetnek. 

A Tihanyi Horgász Egyesület sokat tesz azért, hogy a gyerekek megszeressék a pecá-
zást, talán ez az egyik legfontosabb célkitűzésük. Az egyesület döntése értelmében ked-
vezményes jeggyel horgászhatnak a gyerekek, esetükben az éves balatoni jegy árának
50 százalékát átvállalja az egyesület. A legifjabb korosztály számára minden évben gyer-
meknapi horgászversenyt is szerveznek. Urbancsok Zsolt jelenlegi elnök az egyesület
mottójaként szokta mondani: Mi hivatalosan egy egyesület vagyunk, de inkább közös-
ségnek gondoljuk magunkat.

A közösség összetartása érdekében számos rendezvényt szerveznek és évek óta részt
vesznek a Gardália Napok látványsütésének megszervezésében, egyáltalán a helyi ha-
gyományőrzésben.

Az egyesület 1990 óta minden évben környezetvédelmi napot is tart, ekkor a tagok Ti-
hany Balaton-parti szakaszát a Révtől a Deltáig megtisztítják az összegyűlt szeméttől.
Ezt a hagyományt nem csak folytatni, hanem fejleszteni is szeretnék. Azt vallják, hogy a
horgász függ a környezettől és a víztől, ezért alapvető kötelességük védeni a környezetet
– szólt a laudáció.
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Bakos Péter egyik legfontosabb jellem-
zője a kötelességtudat. Amit megígér, azt
minden körülmények között meg is tartja,
teszi ezt a maga szerény, de természetes
módján. Csendben és visszavonhatatlanul
a tihanyi közösség meghatározó tagja lett,
értéket ment, értékeket képvisel, hagyo-
mányt őriz. Tihany közösségi, kulturális
életében és a helyi értékek védelmében
végzett kimagasló munkájáért Pro Tihany
emlékérmet adományoz számára az ön-

kormányzat – hangzott a laudáció.
A helyi horgász egyesület képviseleté-

ben Urbancsok Zsolt elnök vette át a ran-
gos elismerést, mint mondta: jó érzés,
hogy a Garda Fesztivál apropóján ismerték
el az egyesület tevékenységét, hiszen a
fesztivál révén a település őrzi az egykori
hagyományt.

– Mindannyiunk elődei a halászok voltak,
akik rendkívül kemény munkát végezve tu-
lajdonképpen megalapozták a falu létét.

Fontos, hogy ez a tudás fennmaradjon,
hogy megmutassuk az érdeklődőknek il-
letve a következő generációknak a garda-
sütést, úgy, ahogy azt őseink tették – fogal-
mazott az egyesület elnöke, aki Tósoki
Imre polgármestertől vehette át a telepü-
lés díját.

Az ünnepségen a Kisszekund Zene -
kar  és a Hegyenjárók  Néptáncegyüttes
adott műsort.

mt

HALÜNNEP A VISSZHANG-DOMBON
Kiváló hangulatban telt a XXI. Gardália Napok hétvégéje ez év

novemberben. A hagyományos programok ezúttal is rengeteg ven-
déget vonzottak Tihanyba, ráadásul soha ennyi borrend nem kép-
viseltette magát a rendezvényen, összesen negyven hazai borrend
vonult fel a Pisky sétányon. A Vinitores Tychnienses Borrend tagjai
közé avatta Bittman Szilárdot és Czégai Lászlót. 

Ezúttal Mohács, az ország legdélebbi Duna-parti települése volt
a díszvendége a fesztiválnak, amelynek kiemelkedő látványossága
ebben az évben is a Visszhang-dombi gardasütés bizonyult. Tele
volt a tér, amikor a halakat orgonavesszőre tűzve elkezdték sütni,
de nagy érdeklődés övezte a gardák beirdalását is, amelyet a ha-
gyomány szerint egyenként hetvenkétszer kell megtenni.

Az esemény egyik legnépszerűbb programja a Benke László
mesterszakács emlékére szervezett halászlé és halétel-főző em-
lékversenyen volt. Az oldott hangulatú megmérettetésen közel
harminc bográcsban főtt a hallé, az idei fődíj ismét Bajára került,
Gyurkity István vitte haza a vándorserleget. 

A fesztivál lényege évről évre az, hogy a gasztronómiai élmény
mellett emléket állítson a helyi halászoknak, akik keményen dol-
gozva, sokszor keserves körülmények között igyekeztek fenntar-
tani magukat és családjukat. Tihany büszke a halászmúltjára,
hiszen az évszázadokon át művelt megélhetési forrás végül a te-

lepülés identitását is meghatározta. A Garda Fesztivál ebben az
évben is nemcsak emléket állított az egykori halászoknak és ven-
dégek sokaságát vonzotta a településre, hanem hűen az elődökhöz
tovább erősítette a település önképét.
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KENDERFÖLDEK - ITT A VÉGE...
Novemberi lapszámunkban megírtuk,

hogy a folyamatos egyeztetéseknek

köszönhetően, minden érdekeltnek

megfelelő megoldás születhet a

Kenderföldek beépítése ügyében. Most

lezárulni látszik a több éves huzavona,

és elkezdődhet a terület rehabilitációja.

Ha minden jól megy, megépülhet itt a

tervezett negyvenöt családi ház.

Remélhetőleg, ezek után a kedélyek is

megnyugszanak.

A Kenderföld legújabb kori története bő-
velkedik a fordulatokban. A Club Tihany
megépülésekor sitt- és törmeléklerakónak

használták, de volt itt lovarda, építőanyag-
telep, növényihulladék-lerakóhely. Az ön-
kormányzat már évtizedek óta próbálta ér-
tékesíteni az elvadult területet, és ennek
érdekében több, nyilvános pályázatot is hir-
detett. Túl ezen igénybe vette ingatlansza-
kértők segítségét, és kapcsolatokat is ke-
resett az értékesítés érdekében. Mindez
azonban nem segített; a terület továbbra is
gazdára várt. Végül a 2018-ban kiírt, har-
madik pályázat hozott eredményt, és közel
800 millió forintért a Félsziget Resort Kft.

vásárolhatta meg a terület önkormányzati
részét. Az eredeti terv szerint apartmanhá-
zak és egy négycsillagos szálloda kapott
volna itt helyet, ám – önkormányzati ké-
résre - a cég néhány közfunkció, például
egy üzlet létesítését és más szolgáltatások
letelepítését is vállalta. A tervet azonban
nem fogadta osztatlan lelkesedés, a több-
ségükben környékbeli üdülőtulajdonosok,
valamint egyes környezetvédő szervezetek
közös akciókkal tiltakoztak. A témát az or-
szágos sajtó is felkapta.

Közben - a polgármester közvetítésével
- megindult az egyeztetés a beruházó és a
tiltakozókat összefogó, Révbe Érünk Egye-
sület között. Idén ősszel pedig a Félsziget

Resort új tervvel jelentkezett, amely az ere-
detinél jóval kisebb volumenű építkezést
tartalmaz. Ami azt jelenti, hogy lényegesen
kisebb léptékű beruházás valósulhat meg,
vagyis a beépítés mértéke csökken, és ke-
vesebb ember használja majd a területet,
ami jóval kisebb környezeti terhelést jelent.
További „jó pontot” jelent a tervnek, hogy
az üdülőkön kívül letelepülő, állandó lako-
sokra is lehet számítani, ami Tihany de-
mográfiai helyzetét javíthatja.

A jelenlegi terv egyeztetése november

24-én zajlott az önkormányzat épületében
a Félsziget Resort tulajdonostársa, Nyíri
Viktor, a Révbe Érünk Egyesület elnöke,
Molnár György és Tósoki Imre polgármes-
ter részvételével. A beruházó nevében Nyíri
Viktor elfogadta az egyesület kérését,
amely szerint az ingatlanfejlesztés 1000
négyzetméteres telekmérettel, 20 százalé-
kos beépíthetőséggel és 10 méterről 7,5
méterre csökkentett épületmagassággal
valósuljon meg. Az egyesület kérte a há-
zankénti beépíthető terület bruttó 180
négyzetméterre való csökkentését, vala-
mint a lakóházak lakóegységeseinek szá-
mát kettőben maximálni. A beruházó eze-
ket az indítványokat is elfogadta.

Tósoki Imre úgy látta, hogy egy „nagyon
jó, kompromisszumos megoldás szüle-
tett”, és ígéretet tett arra, hogy a november
30-i testületi ülésre viszi a témát, hogy az
ügyben szükséges önkormányzati felada-
tok elindításához, a HÉSZ módosításának
elvégzéséhez kérje a képviselők jóváhagyá-
sát. A képviselő-testület úgy döntött, hogy
elindítja a folyamatot.

Ezzel lezárulni látszik a több éves huza-
vona, és elkezdődhet a terület rehabilitáci-
ója. Ha minden jól megy, megépülhet itt a
tervezett negyvenöt családi ház. Remélhe-
tőleg, ezek után a kedélyek is megnyugsza-
nak. A Rév-környék további területeinek
rehabilitása, illetve hasznosítása azonban
még várat magára. Egy komplex és nagy-
szabású parti fejlesztés azonban mostaná-
ban nem túl valószínű.

Révbe értünk

A Révbe Érünk Egyesület elnöksége az
alábbi nyilatkozatot juttatta el szerkesztő-
ségünkhez:

A Révbe Érünk Egyesület megalakulá-
sától kezdve a konstruktív tárgyalások
pártján volt, így örömmel üdvözöltük, hogy
a Félsziget Resort Kft. megkeresett ben-
nünket és a korábbi komoly társadalmi el-
lenállást kiváltó több terve után egy konst-
ruktívabb módon állt a fejlesztéshez. Siker-
ként értékeljük, hogy közeledtek az állás-
pontok annak tekintetében, hogy a Kender-
földek beépítésre szánt, és arra alkalmas
területein kizárólag olyan építmények le-
gyenek elhelyezhetők, amelyek illenek Ti-
hany tájképéhez, illetve a környező terüle-
tek hétvégi házas épületeihez.

Fontosnak tartjuk ugyanakkor, hogy Ti-
hany település önkormányzata a Helyi Épí-
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tési Szabályzat módosítása során az összes
szakhatóság, például a kormányhivatal
egyes intézményei, így a Balaton-felvidéki
Nemzeti Park álláspontját vegye figye-
lembe, és kérjük Tihany lakosságát is arra,
hogy kísérjék figyelemmel ennek folyama-
tát, és mondják el véleményüket.

A Kenderföldeken a jövőben létrejövő te-
lepülésrész nem csak a környék magán-
ügye, hanem a félsziget egészéé, különös
tekintettel arra, hogy az itteni jövőbeli épít-
kezések nagy hatással lehetnek egyebek
mellett a település közműhálózatára, az
úthálózat terhelésére, továbbá a helyi szál-
láshely-szolgáltatásra és az ingatlanpiaci
folyamatokra.

A Félsziget Resort 

A cég tulajdonosai és ügyvezetői, dr.
Futó Péter György és dr. Nyíri Viktor Dávid
is válaszolt kérdéseinkre:

- Az eredeti tervekhez képest alapjaiban
módosult a beruházási koncepció. Mi mo-
tiválta a döntésüket?

- Alapvetően két megfontolás vezetett
minket. A környezetvédelmi engedélyezés
során azzal szembesültünk, hogy a területre
a tulajdonszerzésünk előtt jelentős mennyi-
ségű építési törmelék került, aminek a ke-
zelése időigényes és nem várt költségekkel
jár. Ezzel párhuzamosan meghallgattuk az
itt élő közösség véleményét. Megváltozott
projektelképzelésünket az eltelt idő és a he-
lyiek véleménye befolyásolta. Arra jutottunk,
hogy készek vagyunk töredékére csökken-
teni, több mint 70 százalékkal a lakásszá-
mot és a beépítés intenzitását. Megfelelő-
nek és a környezetéhez illeszkedőnek gon-
doljuk a beépítési koncepciótervünket.

- A változtatás az Önök számára milyen
következményekkel jár?

- Kiemelnénk, hogy jelentősen csökken
a beruházás megtérülése. A korábbi kon-
cepció alapján 293 lakás került volna kiala-
kításra. Az új koncepció szerint 45 telek,
tehát összesen 45 épület valósulna meg.
Épületenként legfeljebb két lakás alakít-
ható ki. A hatályos szabályozási besorolás-
hoz képest az építmények épületmagas-
sága a megengedett 10,5 méterről 7,5 mé-
terre csökkenne. Mindezek mellett a kiala-
kuló telekegységek bruttó legnagyobb
alapterülete 20 százalékról 18 százalékra
szűkülne.

- Hogyan értékelik a mostani megegye-
zést?

- Örömmel konstatáltuk, hogy az el-
múlt hónapok konzultációi alapján olyan
beépítési koncepciót tudtunk kialakítani,
mely összhangban van az önkormányzat
és a helyi civilek elképzelésével. A beru-
házó részéről mindez sok kompromisszu-
mot követelt. Az esetlegesen még felme-
rülő kérdések megbeszélésére továbbra
nyitott kommunikációt kívánunk fenntar-
tani a helyi civilekkel és az önkormány-
zattal.

Fejlesztés a települési ér-
dekek szerint

Tósoki Imre polgármester lapunknak el-
mondta, hogy a Félsziget Resort egyértel-
műen teljesítette az egyesület kéréseit,
ami azt jelenti, hogy az építkezés a létező,
jelenleg is hatályos, lakóövezetre és lakó-
épületekre vonatkozó, helyi szabályozás
szerint valósulhat meg. Az új tulajdonos

kérésére azonban szigorítják a beépítési
paramétereket, és emiatt meg kell változ-
tatni a jelenlegi előírásokat. Ez egy hosszú
folyamat része. Az új szabályozási terv ké-
szítését az önkormányzatnak kell megren-
delnie. A tervezőtől kapott árajánlat alap-
ján, amennyiben a fejlesztő azt elfogadja,
kötni kell a beruházóval egy településfej-
lesztési szerződést. Ezt a szerződést az ön-
kormányzat, a beruházó és a tervező írja
alá.

A fejlesztő egyéb vállalásokat is tesz a
szerződésben, amelyeket pontosan rögzí-
tenek. Ezek a vállalások a közműhálózat,
az út-, a csapadékvíz-elvezetési és a csa-
tornahálózat fejlesztésére, kiépítésére vo-
natkoznak. A településfejlesztési szerző-
dés tartalmát a képviselő-testületnek elő-
zetesen jóvá kell hagynia, és csak ez után
indulhat meg a szabályozási terv tervezése.
A polgármester az elmondottakat kiegészí-
tette azzal, hogy miképp azt a november
24-i megbeszélésen ígérte, a konkrét ter-
vezési és szabályozási folyamat kapcsán is
egyeztetnek az egyesület képviselőivel. 
A teljes terület rehabilitálását, fejlesztését
az önkormányzat továbbra is fontosnak
tartja. A cél az, hogy a korábban megkez-
dett engedélyezési folyamat folytatódjék,
és mind a turisztikai fogadóépület, mind a
parkoló megvalósuljon. Elengedhetetlen a
közparkfejlesztés, a futópályák, sétányok
megépítése, a vízparti élőhelyek helyreál-
lítása a kijelölt területeken, mert ez az
egész település érdeke. Folytatjuk a már
elfogadott projekteken a munkát; nem
adjuk fel – értékelte a helyzetet Tósoki
Imre.

Koncz Mária

ÚJRA KERESIK AZ ÉV BALATONI HÁZÁT
A Nők a Balatonért Egyesület a Balatoni Szövetséggel

együttműködve hatodik alkalommal írta ki az Év Balatoni

Háza építészeti díjpályázatot. Az Év Balatoni Háza 2023. díjra

lakóházzal, középülettel, gazdasági, ipari, vagy üdülő épülettel

lehet pályázni.

A balatoni kiemelt üdülőkörzet területén épült, 2013. novembere
után használatba vett épületekkel lehet pályázni, határidő: 2023.
december 31.

A felhívás célja a minőségi építészet népszerűsítése, megismer-
tetése a tágabb közönséggel, figyelemfelhívás a Balaton régióban
megvalósult példaértékű épületekre. Nem csak új épületekkel
lehet nevezni, értéknövelő felújításokat, épületbővítések terveit is
várják a megmérettetésre.

A díjazott épületek tervezői összesen 2 millió forint pénzdíjazás-

ban részesülnek, de a bírálóbizottság ebben az évben is adhat kü-
löndíjakat.

A bírálóbizottságban a Magyar Építész Kamara, a Magyar Építőmű-
vészek Szövetsége, a három érintett vármegye építész kamarája, a
NABE és a Balatoni Szövetség képviselője kap helyet. A bizottság elnöke
Lánszki Regő az Építési és Közlekedési Minisztérium államtitkára.

A pályázatra elektronikusan lehetett nevezni a megvalósult épü-
letek terveivel, illetve az épületről és környezetéről készült fotók-
kal. A részletes pályázati kiírás és a nevezési lap a www.azevba-
latonihaza.hu honlapon található.

A pályázaton a korábbi években tihanyi épületeket is díjaztak.
2018-ban a Magyar Építőművészek Szövetsége különdíját kapta a
helyi vitorlás iskola, később a középület kategóriát pedig a kikötő
épülete nyerte. 
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REJTVÉNY
Tihany egyik nevezetessége a garda, a Balaton egyik legrégebbi halfaja, már a jégkorszak után megjelent hazánk területén. Az őszi időben
csapatostul érkeztek a Tihanyi kútba, ilyenkor sötétlett a víz a garda rajoktól, amelyek azonban mára jelentősen megcsappantak. A gar-
dának több elnevezése is van: balatoni hering, kardkeszeg, karda, szabóhal vagy vezérgarda. A garda Közép-Európától a Kaszpi-tengerig
megtalálható; az Aral-tóban is van állománya. Magyarországon a Balaton mellett a nagyobb folyókban is megél. A Balatonon előszeretettel
horgásznak célzottan gardára, korábban jelentős mennyiségben halászták is, akkoriban számos tihanyi családnak jelentett megélhetési
forrást a garda halászat.
A garda nem nagy hal, átlagos testhossza 25-35 centiméter. Mekkora volt a legnehezebb kifogott példány?
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NE ÉLJ ÜVEGHÁZBAN!
Az Energiaügyi Minisztérium támogatásával megvalósuló 
Ne élj üvegházban! elnevezésű program keretében Tihany egy
elektromotoros haszongépjárművet kapott, amely különféle
önkormányzati feladatok ellátásában jelent majd olcsó és
praktikus segítséget.

Halász János országgyűlési képviselő, a Városok, Falvak Szö-
vetsége elnöke a településen rendezett, az e-mobilitás lehetősé-
geiről szóló szakmai megbeszélésen kiemelte, hogy Tihany több
mint egy évtizede vesz részt a szövetség munkájában, ami mély és
tartalmas együttműködést jelent, amit a Ne élj üvegházban! prog-
ram tovább erősít.  A harmadik évébe forduló projekt során Tihany
mellett további húsz településen volt öröm látni a rengeteg fiatalt
és felnőttet, amelyeken a résztvevők létszáma arányos volt aktivi-
tásukkal: sokat kérdeztek és sokan elmondták véleményüket a
környezetvédelemmel kapcsolatban éppúgy, mint az elektromos
közlekedést érintő technikai problémákról. 

Tósoki Imre polgármester örömmel fogadta, hogy Tihany is
részt vehet a programban, amelynek révén a döntéshozók konfe-
renciákon, munkamegbeszéléseken kapnak információt a jövőt
meghatározó új iparág fejlődéséről. A gyerekek számára pedig nyílt

napokat, rendhagyó foglalkozásokat tartanak a szakemberek,
amelyeken megismerkedhetnek az elektromos meghajtású köz-
lekedés történetével és technikai részleteivel. 

- Az elmúlt másfél évtizedben többször megtapasztaltuk, hogy
a Városok, Falvak Szövetsége szakmai projektekben és számtalan
kulturális együttműködés területén is fontos partnerként tekint
önkormányzatunkra. Nyitórendezvényünkön említette Halász
János elnök úr, hogy a program által nyújtott új ismeretek jól hasz-
nosíthatók a mindennapokban akár a gyerekek, akár a felnőttek
számára. Ezt magam is meg tudom erősíteni azzal, hogy az átadott
járművek pedig hatalmas segítséget jelenthetnek az önkormány-
zati szociális ellátásban – fogalmazott a polgármester.
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A Ne élj üvegházban! programban Balatonfüred, Berettyóújfalu,
Csopak, Gyula, Hajdúböszörmény, Hajdúhadház, Hajdúnánás,
Hajdúsámson, Kisújszállás, Körösszegapáti, Kőszeg, Mátrade-
recske, Mikepércs, Mohács, Nádudvar, Nyárád, Panyola, Pápa,
Sátoraljaújhely, Siklós és Tihany vesznek részt. A komplex pro-
jekt részeként mindegyik település egy-egy elektromotoros ha-
szongépjárművet vehetett át.






